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VERSLAG VAN DE DIRECTEUR 

Bestuur 

Het Bestuur kwam in deze periode drie maal bijeen. Veel aandacht werd be
steed aan de toekomstige ontwikkeling en structuur van het P.A.W. Verder werd 
o.a. gediscussieerd over de nota "Doelmatigheid in het onderzoek van bedrijfs-
problemen op de beproefbedrijven", de exploitatie van de "CR. Waiboer-hoeve" en 
de rechtspositie van de arbeiders op de proefboerderijen. 

Op 7 juli werd een bezoek gebracht aan de proefboerderij "De Bouwing" 
te Randwijk. 

Algemeen 

Op 4 mei werd in een bijeenkomst van de middelbare medewerkers van het 
P.A.W. een lezing gehouden over de huisvesting voor varkens in Denemarken. 

Op 10' en 11 juni werd met de' hoofden technisch onderzoek een bezoek aan 
België gebracht en van 22 juni t/m 2 juli werd aan een studiereis naar Zweden 
deelgenomen. 

De heer G.G. Verkerk heeft na een verblijf van 2 jaar in Marokko zijn 
werkzaamheden bij het P.A.W. hervat. 

Personeel 

Gedurende de verslagperiode vonden de volgende mutaties plaats: 

In_dienst_geitreden 

11 mei 1964 

15 j u n i 1964 

F.M. Roelants 

F . S . Amsing 

i r . E . J . Kadijk 

ir. H.V.F.M. v. Hapert 

Mej. C.C. Heufkens 

L.K. Nienhuis 

1 juli 1964 

1 mei 1964 

19 mei 1964 

1 juni 1964 

afd. Bedrij fsvraagstukken 

Handelsgewassen 
(in dienst bij TNO) 

afd. Hakvruchten (Rlc. voor 
aardappelen) 

secr. "Centraal Orgaan" 

Typekamer 

Handelsgewassen 
(in dienst bij TNO) 
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ALGEMENE AFDELINGEN 

Afdeling Publikaties - J. Koopmans 

Publikaties 

Verschenen nr. 21 (1500 ex.), nr. 22 (1500 ex.) en nr. 23 (1000 ex.). 

Mededelingen 

Verschenen nr. 94 (350 ex.). 

Raggorten 

Verschenen nr. 154 (60 ex.), nr. 155 (80 ex.), nr. 156 (50 ex.), nr. 157 
(50 ex.), nr. 158 (125 ex.), nr. 159 (40 ex.), nr. 160 (200 ex.), nr. 161 (250 ex.), 
nr. 162 (100 ex.), nr. 163 (225 ex.), nr. 164 (100 ex.), nr, 165 (40 ex}, nr. 
166 (110 ex.), nr. 167 (500 ex.), nr. 168 (80 ex.). 

Berichten 

Verschenen nr. 90 (900 ex.) en nr. 91 (1000 ex.). 

Verschenen nr. 46 (125 ex.) en nr. 47 (295 ex.). 

Nieuwe bedrijfssystemen 

In de serie "publikaties" gingen nrs. 6 en 7 naar de drukker. Ze zullen 
uitkomen in de volgende verslagperiode. 

Verslagen i2terDrovinciale_£roeven 

Verschenen nr. 89 (verslag van het I.B.) en nr. 99 (verslag van de P.D.). 

Er kwamen vier nummers uit van het "Contactblad voor Bedrij fsvraagstukken", 
"De Toets" verscheen ëén keer, ni. in de maand augustus. 

Qï^riSê-Eyklikaties 

In het verslag van het P.A.W. over de periode mei t/m augustus is een 
opsomming opgenomen van alle in die periode verschenen publikaties, dus inbe
grepen de publikaties die niet in de eigen series zijn opgenomen. 

De heer Willemsens verzorgde de revisie van het "Handboekje voor de land-
bouwvoorlichter". Uitgangspunt waren de vele opmerkingen en suggesties van de 
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gebruikers. Vele instanties, met name de rijkslandbouwconsulenten in algemene 
dienst, waren wederom bereid alle nodige hulp te verschaffen. Belangrijke her
zieningen en verbeteringen zijn aangebracht in de tweede druk, die - als alles 
goed gaat - in de loop van december 1964- zal verschijnen. 

Diversen 

De heer Koopmans, hoewel nog steeds hoofd van de Afdeling Publikaties, 
besteedde het grootste deel van zijn tijd bij de Afdeling Voorlichting Weide
en Voederbouw. 

De heer Willemsens kwam weer volledig in dienst, toen hij van 1 juni af 
weer voor hele dagen mocht gaan werken. Hij is nu volledig hersteld van zijn 
ziekte, die een afwezigheid van 17 maanden noodzakelijk maakte. 

De heer Van den Brand, die al die tijd als welkome plaatsvervanger van 
de heer Willemsens optrad, kon zich in de loop van de verslagperiode gelei
delijk weer terugtrekken en zijn oude werk weer hervatten. 

Mej. Menkman verving drs. P. Verkerk tijdens een vakantieperiode van 
3 weken. 

Afdeling Interprovinciaal Onderzoek - T.F. Hopma 

In deze periode werd hieraan veel tijd besteed. Ongeveer 10 september ver
scheen nummer 3, jaargang 10, van "De Toets" waarin de resultaten van een groot 
aantal proeven werden opgenomen. 

Lijst van Proeven en Proefbedrijven 1964 

Op 8 juni werd de lijst (mededeling nr. 81) verzonden. 

5§§i5aa^Y22r5iêBïîîS 

Er werd geen interprovinciale serie met koolzaad opgenomen. Aan de Rijks
dienst voor de IJsselmeerpolders werd geen zaaizaad geleverd. 

Wat de zaaizaadvoorziening voor de interprovinciale series betreft, wordt 
met ingang van de voorziening van wintergranen dit werk uitgevoerd door het 
B.G.D. (de heer Bouma). Onzerzijds werden de kwekers - handelaren van deze re
organisatie in kennis gesteld. Ook de bestellingen van de P.A.W.-afdelingen 
dienen via het B.G.D. te lopen. De Jong zal Bouma inwerken. 

?S2ëfEi§S_ïiSÏSïSëîf§Ë§ëB_15§§ 

Begin juli werd schriftelijk contact opgenomen met de desbetreffende in
stituten wat betreft de plannen voor het oogstjaar 1965. 

Het concept-proefplan werd op 2<+ juli aan de leden van de Contactcommissie 
verzonden. Eind augustus waren de antwoorden binnen. In een enkel geval werd na
der contact opgenomen met een commissielid. 
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2E2ëfBi5B5£B_?2ï)êï!Sê^a2s£üi W e i d e - en Voederbouw, Bemestingsgroeven 

Eind juli contact opgenomen met de instituten betreffende de plannen 1965. 

2E2ë f § SÏH!S!âl S _ 1 § § 1 

Van de door het I.B.S., I.B.V.L. en P.A.W, in 1964 genomen proefvelden 
werden in mei de schema's aan de desbetreffende consulentschappen verzonden. 

Bezoek^consulentschagpen 

Met de heren Reints en De Jong werden eind j u l i , begin juli de consulent-
schappen N L , Z L , N G r , ZGr., O D , WD èn IJpo b e z o c h t . 

Centraal archief 

De Jong heeft de nog beschikbare tijd in deze periode besteed aan het 
ponsen van de verslagen. 

Op 17 juni werd door Mej. Lauber (Zwitserland) kennis genomen van het 
archief. 

In deze periode werd tevens gecorrespondeerd met het Institut für Saat
gut und Ackerbau te Halle betreffende het archief en werden over en weer for
mulieren uitgewisseld. 

Algemeen 

Op 14- en 15 mei vond de 28e bijeenkomst plaats van de Hoofden technisch 
onderzoek te Wageningen (verslag S 5313, d.d. 22-7-1964). Tijdens deze bijeen
komst werd mededeling gedaan van de overdracht van de leiding aan ..ir. J.H> 
Voorburg. 

Eind mei het programma voor de excursie voor de Hoofden technisch onder
zoek naar België definitief vastgesteld. Deze excursie vond plaats op 10 en 11 
juni. Tijdens deze excursie werd afscheid genomen van dr. Van Dijk. 

Ten einde inzicht te krijgen in de ocgstmethode van de interprovinciale 
proef van serie 852, werd met de heer Harmsen het proefveld in het consulent
schap OGe geoogst.. Het oogsten (maaien) van deze proef dat voorheen als een 
probleem werd gezien,is erg meegevallen. 

De excursie van het middelbaar personeel op 18 en 19 juni naar België 
werd meegemaakt, eveneens door De Jong. 

De zomervergadering van de bedrijfsleiders van proefboerderijen op 24 en 
25 juni in het consulentschap Zeeland werd bijgewoond. 

Over kredietverlening aan enkele consulentschappen voor nagekomen of aan
vullend onderzoek werd overleg gepleegd met deze consulentschappen, bureaus 
HID's en Beheerszaken te Den Haag. 

De Jong heeft in de maand mei in hoofdzaak gewerkt aan de samenstelling 
van de lijst van veldproeven. Eind juli en in augustus werd door hem medewer
king verleend aan het verrichten van waarnemingen en het oogsten van de proef
velden van ir. De Vos. 

Van der Weijden heeft de dagelijkse administratie van de ingekomen ver-
slagstaten, analyse verslagen en de correspondentie verzorgd. Tevens de "blauw-
boeken" bijgewerkt en nieuwe afschrijvingsboeken samengesteld. 
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Afdeling Bibliotheek en Documentatie - Ir. W.G.M, van den Brand 

Het merendeel van do tijd in deze verslagperiode werd nog besteed aan 
werkzaamheden bij de Afdeling Publikaties. In de loop van de maand augustus 
zijn de werkzaamheden bij de Afdeling Bibliotheek en Documentatie weer opge
vat, waarbij begonnen werd met het documenteren van de jongste literatuur op 
het gebied van vruchtopvolging en organische stof. 

Gedurende de vakantie van drs. P. Verkerk fungeerde ir. Van den Brand 
als bibliothecaris van de B.G.D.-bibliotheek, daarbij geassisteerd door mej. 
A.J. Menkman van de Afdeling Publikaties. 

Verschillende keren werd medewerking verleend bij de uitvoering van 
proeven aangaande zomerstalvoedering. 
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HOOFDAFDELING AKKERBOUW . -

Por 1 juli trad ir. J.D. Mol in dienst als secretaris van het Centraal 
Orgaan. 
De vergaderingen van de wetenschappelijke medewerkers van de Hoofdafdeling 
worden sinds 1 juli ook bijgewoond door ir. E.J. Kadijk, die aangesteld is 
bij de Directie Akker- en Weidebouw (Consulentschap voor Hakvruchten). 

Contact werd onderhouden met vrijwel alle akkerbouwproefboerderijen. 
Speciale aandacht hadden weer de rassenproeven en "De Eest" (Ir. Olthoff). 

Afdeling Algemene Akkerbouwvraagstukken - ir. P.A.M. Kromwijk, wnd. en 
ir. B.H. Olthoff, wnd. 

Diversen 

Het hoofdstuk bouwland van de Landbouwgids 1965 werd verzorgd. Over 
vruchtopvolging werden diverse adviezen uitgebracht (ir. Olthoff). 

Afdeling Secretariaat "Centraal Orgaan" - Ir. J.D. Mol 

Proj.A3 Secretariaat "Centraal Orgaan" 
(387) 

Geen bijzonderheden 

Afdeling Granen 

Proj.BI Voorlichting - ir. N.M. de Vos 
(341) 

Met de medewerkers van regionale consulentschappen en onderzoekinstellingen 
werden contacten onderhouden, waarbij verschillende aspecten van teelt en onder
zoek werden besproken en proefvelden en praktijkpercelen werden bezocht. 

Met dr. Belderok van het I.G.M.B, werd de voortzetting van het onderzoek 
over schotgevoeligheid van graanrassen besproken en de wijze waarop zonodig 
een waarschuwing voor schotgevaar zou moeten worden uitgebracht. Vanwege de 
hoge temperatuur tijdens de periode van meelrijpheid - volgens het onderzoek 
van dr. Belderok de periode waarin de meer of mindere schotgevoeligheid wordt 
bepaald - werd het nuttig geacht veel aandacht aan de waarschuwing voor schot
gevaar te geven. Dit resulteerde in'fechotberichten" van het Nederlands Graan-
Centrum. Van de nieuwe rassen zijn nu eveneens meer gegevens bekend. 

De op de proefboerderij "De Bouwing" uitgevoerde proeven met CCC bij 
winter- en zomertarwe hebben veel nuttige informatie opgeleverd. Ook in de 
interprovinciale proeven werd in een aantal gevallen gunstig resultaat bereikt, 
in andere gevallen bleek evenwel de werking niet afdoende. Enkele waarnemingen 
wijzen erop, dat ook onderzoek bij haver wel perspectieven biedt, voor gerst 
evenwel niet. Bij dit onderzoek wordt nauw contact onderhouden met dr. Bruinsma 
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(C.P.O.) en 'dr. Dilz (I.B., Groningen). Van 25 - 27 juni werd te Genève een 
CCC-symposium bijgewoond, waarin een voordracht werd gehouden over "Use of 
chemicals against lodging of cereals". 

Van 5 - 1 5 augustus werd te zamen met drie landbouwconsulenten een stu
diereis gemaakt naar enkele Franse departementen (Nord, Aime, Oise en Eure et 
Loir). De contacten liepen met name via de Service Agricole en de Centres des 
Gestoons. Bedrijven van sterk uiteenlopende grootte werden gedurende deze reis 
bezocht. 

Ten behoeve van de oriëntatie over de in West-Duitsland in gang zijnde 
actie ter bevordering van de kwaliteitstarweteelt en de uitbetaling naar kwa
liteit werd een bezoek gebracht aan de Landwirtschaftskammer te Oldenburg. 
Een concept-rapport over de huidige situatie in West-Duitsland en de mogelijk
heden in Nederland kwam grotendeels gereed. 

Proj.B5 Secretariaat N.G.C. - dr. S. Broekhuizen 
(406) " 

a. Werkzaamheden in verband met de verschillende werkgroepen en commissies van 
het N.G.C. 
In de verslagperiode: - Werkgroep Veenkoloniën 

b. Werkzaamheden in verband met verschillende andere commissies e.d. 
In de verslagperiode: 

- Gesprekscentrum Wageningse redacteuren 
- Agrarische adviescommissie van het NIBEM 
- Redactie-commissie van het I.B.V.L. (graanboek) 

• - Adviescommissie Afdeling granen,- zaden, peulvruchten 
en stro van het I.B.V.L. 

c. Het contact met het graanonderzoek in het algemeen en met dat, wat in het 
kader van het tienjarenplan wordt uitgevoerd, in het bijzonder; de uitvoe
ring van hieruit voortvloeiende activiteiten. 

d. Samenstelling van de ecologische graanatlas voor Europa. 

e. Onderzoek naar de bakkwaliteit van de inlandse tarwe in Nederland en West-
Duitsland. 

f. Het redigeren en uitgeven van N.G.C.-publikaties 
In de verslagperiode: 

- Mededeling nr. 14 (Het graanonderzoek in 1964 in de 
Benelux) 

- Schotberichten nrs. 2, 3 en 1. 

g. Voorzitter van de Commissie van rijksgecommitteerden van het examen Oplei
ding leraar brood- en banketbakken. 

h. Het bijwonen van: 
. . ' . --Bijeenkomst sectie granen Eucarpia Rinn.(Oostenrijk) • 

( 4 - 6 mei) 
- 3de Europese gele-roestconferentie, Cambridge (29 - 30 

juni) 
- 1ste Intern, bruine-roestconferentie, Cambridge (1 juli) 
- 3de Eur. Colloquim zwarte, roest in granen, Cambridge 

( 2 - 3 juli) 
- Stro-oogstdemonstratie, Joh. Kerkhovenpolder (26 aug.). 
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i. Nota voor het Produktschap voor granen, zaden en peulvruchten, betreffende 
de situatie rond de tarwestengelgalmug. 

Afdeling Hakvruchten 

Proj .CI V o o r l i c h t i n g - d r . i r . D.E. van der Zaag 
(344) ' 

In deze periode zijn aan de volgende consulentschappen een of meer be
zoeken gebracht: Rotterdam, Emmeloord, Schagen, Dordrecht, Zevenbergen, Tiel, 
Assen, Veendam, Emmen, Roermond, Leeuwarden, Purmerend en Goes. Bij deze be
zoeken werdanmet de bedrijfsdeskundige bedrijven bezocht en met de technisch 
onderzoeker de proefvelden. 

In verschillende consulentschappen is het toekomstige aardappelonderzoek 
besproken. 

In verschillende gevallen werd met een aantal assistenten de problemen 
besproken die zich, in een bepaalde streek, bij de aardappelteeIt of -afzet 
voordoen. 

Met verschillende onderzoekers en consulenten met een vakgebied is con
tact onderhouden. 

Diversen 

Een excursie van Finnen werd ten dele georganiseerd. 
Met prof. Curtis uit U.S.A. is gesproken over de afzet van consumptie-aard-

appelen in Nederland. 
Op 1 juli 1964 is ir. Kadijk bij het Consulentschap, dat inmiddels gewij

zigd is in het Consulentschap voor hakvruchten, in dienst getreden. Hij zal 
zich met name- toeleggen op de voorlichting van de suikerbietenteelt. Met de 
Directeur van het Instituut voor Rationele Suikerproduktie is een zeer bevre
digende afspraak gemaakt over het inwerken van ir. Kadijk, Gedurende het sei
zoen te beginnen in oktober, zal hij regelmatig enige dagen de gast zijn van 
genoemd instituut. 

De bestuursvergadering van de European Association for Potato Research te 
Dundee in Schotland is bijgewoond. Tevens is van deze gelegenheid gebruik ge
maakt om enige Instituten en bedrijven aldaar te bezoeken. Een kort verslag 
is hierover opgesteld. 

De normale werkzaamheden als redacteur van de European Potato Journal 
zijn verricht. 

O n d e r z o e k - i r . A . J . Reestman 

Proj .C2 Invloed_van_factoren_og_de_op_brengst_en_de_sorter 
(338) ~ ~ 

In samenwerking met wetenschappelijke krachten van het I.B.S. (Wageningen) en 
het I.B. (Groningen) 

In de proef in Boekei bleek tot nog toe bij iedere poottijd (15/4, 1/5, 
1/6, 1/7,1/8 en 15/8) dat het begin van knolvorming en het punt waarop het 
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bladoppervlak juist gesloten v/as ongeveer samenvielen.- Verder werd bij de 
eerste drie poottijden na dit punt een ongeveer gelijke produktie aan knol
len gemeten, nl. ca, 1,2 ton/ha per dag. De poottijd op 1/7 liet echter een 
iets geringere produktie zien (ca. 1 tön), hetgeen behalve van klimatolo
gische invloed, ook het gevolg zou kunnen zijn van het optreden van primair 
bladrol, een geringere ontwikkeling van de kiemen op de poter (minder stengels 
per ha) en een geringere omvang van het assimilatie-apparaat (veel minder 
groen blad per ha). Van de poottijden 1/8 en 15/8 werden nog geen opbrengsten 
gemeten. De ontwikkeling van de planten is echter zeer goed. 

Van de eerste poottijd 15/4 werden ongeveer wekelijks knolopbrengsten 
bepaald. Op 24/7 werd een opbrengst van ca. 50 ton/ha gemeten, terwijl nadien 
de aangroei per dag afnam en de top van ca. 65 ton eind augustus was bereikt. 
Waarschijnlijk had de opbrengst aanzienlijk hoger kunnen zijn, indien meer N 
was gegeven. Een proef met opklimmende N-trappen laat nl. een zeer sterke In
werking zien. 225 N/ha had op 10/9 nog een bijna volledig groen gesloten blad
oppervlak, terwijl 75 N op deze datum reeds bijna geheel was afgestorven. Bij 
de interpretatie van de gegevens over de invloed van de poottijd zijn de ge
gevens van de aanvullende stikstof- en plantafstandenproeven (poottijd 1/5 en 
1/8) waarschijnlijk van veel belang. 

Door dr. Harmsen (I.B., Groningen) werden vele grondmonsters op N onder
zocht. Het plan is dit onderzoek het volgend jaar sterk uit te breiden (nl. 
bemonsteren op iedere poot- en rooidatum). De combinatie van de door de plant 
opgenomen hoeveelheid N (er worden dan nl. ook chemische samenstellingen van 
de gehele plant bepaald) en de aanwezige N in de grond kan misschien meer 
licht werpen op de stikstofvoorziening van het gewas. 

Proj ,C8 Invloed van bestrijdingsmiddelen en teeltmaatregelen op_ de opbrengst en de 

(42U) |SÏ§iiïêiï_YaB_B22ÎaËE^§EPSi§S 

(In samenwerking met dr. Beemster (I.P.0.) en dr. Van Burg (Landbouwkundig 
Bureau van de Nederlandse Stikstofmeststoffen-Industrie) 

De definitieve resultaten van de nateelt van PAW 870 komen goed overeen 
met de eerste indrukken, die reeds bij een oriënterende nateelt in de kas in 
het najaar van 1963 werden verkregen. In het veld nam de ouderdomsresistentie 
tegen Yn-virus bij een voortschrijdende ontwikkeling van het gewas snel toe; 
bij planten in de kas trad deze ouderdomsresistentie pas veel later op: Na 
een bezoek van dr. Bruinsma (Centrum voor Plantenfysiologisch onderzoek) aan 
een firma in Engeland in de afgelopen maand "'s gebleken dat de aanwending van 

. het middel (2,4-D gemengd met sporenelementen) in onze proef van dit jaar niet 
op de juiste wijze heeft plaatsgevonden, zodat de proef misschien als mislukt 
moet worden beschouwd. Het chemische werk, door het Proefstation voor Aardap
pelverwerking hieraan besteed, is daardoor ook zonder waarde. Ondanks vooraf
gaande besprekingen in Nederland met een gezelschap deskundigen in november 
1963, is door ons niet duidelijk begrepen hoe de middelen moesten worden aan
gewend. Eerst bij het bezook aan de proeven en bij het zien van de apparaturen 
voor stuiven en spuiten die in Engeland worden gebruikt, kon hiervan een goede 
voorstelling gemaakt worden. Volgens dr. Bruinsma is een duidelijke invloed op 
de sortering van aardappelen waarneembaar ..(meer knollen en alle' ongeveer van 
gelijke diameter). 
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Afdeling Peulvruchten 

Proj.DI V o o r l i c h t i n g - i r . R.P. Lammers 
(345) 

Organisatie 

Terzake van P.S.C.-meerjarenplannen van peulvruchtenonderzoek werden con
tracten onderhouden met verschillende instituten. 

Ten behoeve van onderzoek werd gezorgd voor materiaal van erwten welke 
verschijnselen vertoonden van wat voorlopig genoemd wordt "fysiologische 
topvergeling". 

Medewerking werd verleend aan de organisatie van de viering van het 25-
jarig bestaan van de P.S.C. 

. Voorlichting 

Adviezen werden uitgebracht aan consulentschappen, conservenfabrieken, 
commissionairs en kwekers. Relatief veel aandacht werd besteed aan de teelt 
en oogst van stamslabonen op landbouwbedrijven. Bij dit gewas is opnieuw sterk 
de betekenis naar voren gekomen van het beheersen van de gehele situatie op 
het gebied van ziekten en plagen; een zaak die volkomen geïntegreerd is met 
de problematiek van rassenkeuze, teelt en zelfs oogst. Zonder deze kennis van 
zaken zou geen voorlichting kunnen worden gegeven. 

Diversen 

Uit Noord-Frankrijk werd een groep boeren behorende tot" een CETA (Land-
bouwstudieclub) ontvangen; een en ander werd verteld en getoond" op het gebied 
van conservenpeulvruchten. Een uitnodiging werd ontvangen om in 1965 een te
genbezoek te brengen. 

Uit Israël werd een studiegroepje ontvangen en rondgeleid dat in het bij
zonder studie maakte van de oogst en het dorsen van conservendoperwten. 

Uit Sleeswijk-Holstein werd de tuinbouwconsulent en een medewerker van de 
Landwirtschaftskammer ontvangen en een en ander getoond cp het gebied van het 
onderzoek, teelt en oogst van stamslabonen. 

Publikaties 

De redactie e.d. werd verzorgd van het jaarverslag over 1963 van de P.S.C., 
het zesde verslag van het meerjarenplan onderzoek akkerbouwpeuivruchten en het 
eerste verslag van het meerjarenplan onderzoek voorbereide peulvruchten. 

O n d e r z o e k 

Proj.DM- Onderzoek aan veldbonen en tuinbonen (Vicia-bonen) - ir. T.C. van der Kamp 
(286) ~ """ 

De op verzoek van het P.G.V. genomen proef met diverse Expressselecties 
waaraan ook enkele witkiemselecties waren toegevoegd (PAW 1017), werd op basis 
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van het Tm-getal (Tm-getal ca. 130) geoogst (29/6 - 2/7). Het als zeer vroeg 
bekend staande ras Treffer was door een minder goede opkomst (minder goede 
zaaizaadkwaliteit) en achterstand in ontwikkeling ook enkele dagen later oogst-
baar en had desondanks de .laagste opbrengst (5,5 ton bonen per ha). 

Treffer heeft evenals de witkiemselecties een laag rendement en een groffe 
sortering. Wika, een ras met een fijne sortering, maar met een laag rendement 
aan bonen, bracht het tot 6 ton per ha. De sortering van Canner en Express 
Reyers was duidelijk minder fijn dan van de overige Express selecties, waar
van Trio in fijnheid op Wika volgde. Vijf Exprcssselecties hadden een hoge 
bonenopbrengst (8,3 - 9 ton per ha) en twee kwamen niet hoger dan de uitkiem-
selecties (7,4 - 7>8 ton per ha). 

Bij het oogsten van de andere rassenproef (PAW 992) waarin o.a. een aan
tal Driemaal Witselecties was opgenomen, deed zich de moeilijkheid voor, dat 
bij voortgaande rijping het Tm-getal van vrijwel alle rassen van 10 tot 13 juli 
met 6 - 10 punten daalde. Tijdens zeer warm weer in de hieropvolgende week (op 
18-7 zelfs 35° C) steeg daarentegen het Tm-getal van de Driemaal Witselecties 
welke in verband met bovenstaande beïnvloeding van het Tm-getal door het bodem-
vocht op twee tijdstippen werden geoogst, van 90 - 100 tot 160 - 190, dus ge
middeld zeker 10 punten per dag! 

Driemaal Wit R 34 had niet alleen een hoge opbrengst (7,9 ton bonen per 
ha) maar ook een zeer fijne sortering. De minder dicht gezaaide R 11, welke 
aanmerkelijk korter bleef, is eveneens een kleinpeulig type met een fijne sor
tering en een hoog rendement. Bij een dichtere stand had de opbrengst hoger 
kunnen zijn dan de nu bereikte (6,6 ton bonen per ha). Ook; R 60, die mede als 
gevolg van zijn goede vertakking qua aantal peulen per m^ niet voor R 11 onder
deed (ca. 130 per m-2 bij R 11 en zelfs ca. 160 per m^ bij R 34), had een aan
zienlijk hoger percentage bonen in de fijnste sortering (<_15 m) dan de andere 
Driemaal Witselecties. De peulen van R 60 varen echter nogal variabel van grootte 
en de opbrengst aan bonen viel tegen (6,5 ton per ha). Lux onderscheidde zich 
in 1964 niet door een bijzonder fijne sortering, doch bracht goed op (7,7 ton 
bonen per ha). , 

Van de bruinkokende tuinbonen viel het ras Fagi op door zijn fijne sorte
ring. Een iets te laat geoogst gewas Felix, dat in sortering niet veel voor 
Fagi onderdoet, maar veel korter van stro is, bracht aanzienlijk meer'op'en 
kwam in dit opzicht de standaard (Canner) nabij. De vanwege zijn roodachtige 
boonkleur beproefde laterrijpende Epicure gaf een fors gewas. De sortering was 
bijna even grof als van Canner, doch de opbrengst aan bonen 8 ton per ha, 
d.w.z. 1,5 ton lager dan van Canner. 

De beproefde Groene Witkiem droeg slechts betrekkelijk weinig peulen. Door 
de enorme grootte hiervan was de peulopbrengst nog op het niveau van Fagi (21 
ton per ha), doch door het lage rendement was de boonopbrengst slechts 4,4 ton 
per ha, d.w.z. 3 ton lager dan van Fagi. 

Van beide rassenproeven werden de opbrengsten door het I.B.V.T. verwerkt. 
Ook was dit het geval met de rassen Canner en Driemaal Wit, van de oögsttij-
denproef, welke zes maal werden geoogst. 

Zaaitijdengroef 

De resultaten van zaaitijdenproeven zijn weliswaar van jaar tot jaar zeer 
verschillend, maar doorgaans valt de opbrengst bij mei-zaai zeer tegen. Dit 
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jaar evenwel was de opbrengst van Trio bij begin mei-zaai nog zeer goed, ter
wijl Driemaal Wit, die ook in andere jaren zaaitijdgevoeliger is gebleken dan 
Trio, reeds een aanmerkelijke opbrengstdaling te zien gaf. De hoger boonop
brengst van T^ Trio houdt verband met de regenval in juli (hoog 100-bonenge-
wicht), waardoor de bonen langer zacht bleven. Het was een vrij slap gewas, 
langer dan van de voorgaande zaaitijden, die betrekkelijk snel waren afge
bloeid en slechts een matige lengte bereikten. 

De zeer vroege zaai (4- maart) had aanvankelijk een zeer goede vruchtzet
ting - snel afbloeien tijdens een warme periode is eerder gunstig dan ongun
stig wanneer het gewas over voldoende vocht beschikt zoals in 1964 - maar • 
slechts een deel der gezonde peulen kon door het voortdurende warme weer in 
juni tot ontwikkeling komen; per plant was dit alleszins voldoende; bij de 
hol staande Driemaal Wit van de eerste zaaitijd was de ontwikkeling zelfs 
zeer goed. Maar het wat snel oogstrijp worden (gemiddeld laag gewicht per 
peul) in samenhang met de minder dichte stand leidde tot een vrij slecht op
brengstresultaat , 

Zeer slecht was de opbrengst van de zeer late zaai (19 mei) als gevolg 
Van een slechte vruchtzetting aan de lagere etages en het klein blijven der 
peulen onder invloed van het warme weer en het niet meer functioneren van het 
bladapparaat, dat na eind juli ernstig door botrytis en roest was aangetast. 

In de standruimteproef met het korte weinig vertakkende ras Lux (PAW 989), 
waarin drie zaaizaadhoeveelheden (16, 24 en 32 zaden per m^) bij twee rijen
afstanden (25 en 50 cm) werden vergeleken, bleek het positieve effect van de 
nauwere rijenafstand op de opbrengst klein te zijn in vergelijking met dat . 
van de zaaizaadhoeveelheid. Voor alle drie zaaizaadhoeveelheden was nl. de 
peulopbrengst bij 25 cm rijenafstand 5 à 6 % groter dan bij 50 cm rijenaf
stand terwijl het object met 24 zaden per m^ 14 a 15 % uitkwam boven dat met 
16 zaden per m , op zichzelf reeds een behoorlijk plantgetal. 

In de proef waarin drie N-hoeveelheden (0,30 en 60 N) bij twee rijenaf
standen (40 en 60 cm) werden vergeleken, steeds bij een zelfde aantal planten 
per m^ (15 zaden per m^), had de rijenafstand nog het grootste effect op de 
opbrengst, doch ook hier, bij het ras Trio, was de meeropbrengst van de nau
were rijenafstand niet meer dan 5 %. Verder kon alleen bij de ruime rijenaf
stand een tendens naar een hogere peulopbrengst bij toenemende N-giften worden 
aangetoond, terwijl wat de opbrengst aan bonen betreft, alleen hiervan het 
niet met N bemeste object iets achterbleef. Eind mei waren de begin mei (be
gin van de lengtegroei) zichtbaar geworden verschillen in bladkleur reeds ver
dwenen, terwijl nadien slechts zeer geringe ontwikkelingsverschillen (vnl. in 
lengtegroei) konden worden waargenomen. Enig lengteverschil tussen beide rijen
afstanden was duidelijk. 

In beide proeven werden tellingen verricht van het aantal bladrolzieke 
planten zonder dat hierbij rekening gehouden werd met de graad der aantasting. 

Door het plaatselijk karakter van deze aantasting kon geen invloed van 
plantgetal op rijenafstand en N-gift worden aangetoond. In de standruimteproef 
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met Lux vertoonde 635 % der planten de verschijnselen van deze virusziekte, in 
de proef met Trio 17,5 % der planten; anders uitgedrukt respectievelijk 1 a 2 
en 1 - 3 geïnfecteerde planten per m2. 

Zonder enige schade aan het gewas kon DNOC voor opkomst worden toegepast. 
Bij deze vroege zaaitijd (13/3) was de onkruidbestrijding met DNOC echter niet 
voldoende. Niet veel beter was de onkruidbestrijding met B 377, dat evenmin het 
gewas beschadigde. 

De onkruidbestrijding met de overige middelen was goed tot zeer goed. Cifa 
3126 en H 2839 beschadigden het gewas echter bijzonder ernstig. Bij Residuren 
was dit iets minder erg terwijl Linuron 5 dagen voor opkomst toegepast een ge
ringe graad van beschadiging veroorzaakte en naderhand enige achterstand in 
ontwikkeling behield. Op 17 augustus werd onder gunstige omstandigheden ge-
maaidorst. Er werden monsters voor de bepaling van het droge-stofgehalte inge
diend. Alleen de objecten welke het gewas ernstig hadden beschadigd, waren ten 
tijde van de oogst onvoldoende afgestorven. De objecten, waarop geen schade was 
aangericht en waarvan praktisch droog zaad kon worden gewonnen, brachten ca. 
4-500 kg per ha op. 

Proj.D8 Consumgtiewaarde geulvruchtenrassen - Mej. A. Veenbaas 
(210) 

Droge peulvruchten 

De monsters van de interprovinciale series ronde groene en gele erwten, 
schokkers en conservenerwten, kapucijners en rozijnerwten, oogst 1963, werden 

. onderzocht. De resultaten zullen worden gepubliceerd met die van oogst 1964. 
Het nieuwe ras Maro werd evenals in 1961 en 1962 boven Big Ben gesteld; het 
leek haast iets beter dan in voorgaande jaren. 

Bij de rijpe conservenerwten bleken vijf tevens in het onderzoek opge
nomen monsters Amerikaanse Alaska's in uiterlijke kwaliteit zeer aanzienlijk 
beter te zijn dan de Nederlandse Alaska's. 

Het nieuwe kapucijnerras CB 59-8 was belangrijk gevoeliger voor kwade 
harten dan Aureool, het nieuwe rozijnerwtenras CB 60-15 in dit opzicht ge
voeliger dan Ivora en Koroza. 

Doperwten 

Bij de doperwtenrassenproef PAW 1004- met 60 rassen, elk geoogst in 4 - 6 
stadia, hadden in juni en juli de gebruikelijke werkzaamheden plaats. Er werden 
monsters in blik geconserveerd, overwegend in tweevoud en diepgevroren, hoofd
zakelijk in enkelvoud. Verder werden diverse bepalingen in het rauwe produkt 
verricht. De proef had door het overwegend mooie zomerweer een vlot verloop; 
de percentages afwijkende erwten waren in het algemeen lager dan normaal. 

Proj.D14 Onderzoek aan droge erwten - ir. P. Riepma 
(380) 

Het voorlopig verslag van het onderzoek naar oorzaken van opbrengstver
schillen bij erwten in drie gebieden over 1963 komt begin oktober uit. 
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Een overzicht van de resultaten in 1964 is moeilijk aan te geven, omdat 
aanvullende gegevens als opbrengst e.d. slechts gedeeltelijk beschikbaar zijn. 
Een ziek worteistelsel werd in het bijzonder op sommige percelen in het Oldambt 
aangetroffen. De verschillen waren in dit opzicht perceelsgewijs zeer opvallend. 
De verwachting is dat met behulp van alle gegevens van het I.B., Stiboka, I.P.0. 
en P.A.W. t.o.v. 1963 duidelijker conclusies t.a.v. de oorzaak van lagere op-
brengstcijfers, die voor sommige percelen openbaar zal worden, kunnen worden 
getrokken. 

Proj.D15 Onderzoek aan conservendop_erv?ten - ir. P. Riepma 
(381) 

Het doperwtenrassenonderzoek verliep in 1964 gunstig. De gegevens van 
interprovinciale proeven worden thans getabellariseerd en op Sën rijpheids
stadium genormaliseerd. Slechts een gedeelte van het aantal proeven is inge
zonden. 

Bij het eigen onderzoek komt bij de ronde erwten Cobri met een zeer hoog 
opbrengstniveau uit de bus, wat met praktijkervaringen in 1964 overeenkomt. 

Bij de gekreuktzadige rassen zijn dit twee nummers resp. van Mansholt, 
Sluis en Groot. 

De resultaten van het standruimte-onderzoek zijn slechts gedeeltelijk 
verwerkt. Gloire de Quimper reageert duidelijk positief op een dichte stand 
wat bij het in 1964 voorkomende schrale gewas niet verbaast. 

Er kunnen opbrengstverschilien van 40 tot 50 % worden verwacht. 
Medewerking werd wederom verleend aan het onderzoek naar de reactie van 

conservendoperwten op stikstofbemesting bij uiteenlopende pH. 
Voorts is de invloed van de grofte van het zaaizaad bij Onyx, Cobri en 

Supcovert op opbrengst en zeefsortering nagegaan. 
De voorlopige indruk is dat in 1963 de grofte van het zaaizaad de zeef-

sortering voor de doperwt weinig heeft beïnvloed. Bij Cobri gaf fijner zaad 
echter een grovere sortering bij oogst als doperirt. 

Proj.D17 Onderzoek_aan stamslabonen - ir. P. Riepma 
(383) 

De laatste oogst, die van de op 9 juli gezaaide objecten, vond op 18 
september plaats. 

Een deel van de cijfers is thans getabellariseerd en voor wiskundige 
verwerking gereed. Het blijkt dat in het algemeen het opbrengstniveau uit
zonderlijk hoog ligt en soms 18 ton per ha overschrijdt. De het laatst ge
zaaide bonen vallen qua opbrengst lager uit. 

Het lijkt erop dat bij Prelude bij een hoger plantgetal per m meer 
stikstof rendabel kan worden gemaakt dan bij een lager plantgetal. De reactie 
van Widusa is wat onregelmatig. 

De invloed van het plantgetal op de opbrengst leek niet groot, althans 
bij de eerste zaaisels. Duidelijk is wel dat stikstofbemesting, ook op een 
grond met van nature goede stikstofleverantie, opbrengstverhogend werkt. 

Het economisch optimum leek bij Prelude eerder te worden bereikt dan bij 
Widusa. Dit optimum lag naar ruwe schatting bij 40 - 80 resp. 80 - 120 kg zui
vere N per ha. 

Bij het oogsttijdenonderzoek is samengewerkt met het I.B.V.T., dat voor 
de kwaliteitsbeoordeling zorg droeg. 
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De voorlopige indruk is dat de opbrengstcurve bij oogst in uiteenlopend 
rijpheidsstadium rasgewijs verschilt. 

Bij Prelude lijkt de opbrengst in het vastgestelde oogsttijdentraject 
geregeld toe te nemen, 

Harvester reageert aanvankelijk evenzo, doch na de 5e oogst is een abrupte 
daling merkbaar. Widusa volgt de wet voor de afnemende meeropbrengsten. . 

Bij het rassenonderzoek bleek dat Dubbele Witte z.dr. door een aantasting 
van virus 1 duidelijk achterbleef bij de overige 9 rassen. Ook Harvester die 
in verband met gevoeligheid voor het optreden van vlies vroeg moet worden ge
oogst, bleef beneden de verwachting. 

Een zware stikstofbemesting a 160 kg N/ha schaadt althans bij Prelude, 
de opbrengst, wanneer de N direct na de zaai was toegepast. Door bespuiting 
met de onkruidbestrijdingsmiddelen Nesin, Linuron en vooral C 3126, werd een 
enorme opbrengstdepressie waargenomen. Deze varieerde van 50 - 90 % t.o.v. het 
controle-object "wieden". 

De overige getoe+ste middelen kwamen op zavel qua opbrengst gelijk aan of 
hoger uit dan de controle. 

De invloed van het middel op het gewas liep rasgewijs wat uiteen b.v. 
Linuronbehandeling gaf bij Prelude ca. 70 %, bij Widusa ca. 30 % opbrengst
derving. 

B 377 (tribonaat) voldeed tevens als onkruidbestrijder wederom uitste
kend, evenals het voor het eerst beproefde middel A 1407. 

Een aantal Interprovinciale proeven (Gem. 375) moest worden afgeschreven. 
De mislukking van deze proeven is enerzijds te wijten aan hagelschade, ander
zijds ontstaan door ongeschiktheid van het proefterrein. 

Diversen 

Bij het bezoek aan enkele Engelse onderzoekinstellingen dat begin juli 
plaatsvond, is o.m. gebleken dat aan het standruimtevraagstuk nogal wat aan
dacht wordt besteed. Het onderzoek aan erwten wordt door dr. Bleasdale te 
Willesbourne voortgezet. Voorts was soortgelijk onderzoek aan stamslabonen 
op andere instellingen aan de gang. De indruk werd verkregen dat een nauwe 
rijenafstand ook bij dit gewas een aanzienlijke stijging van de opbrengst kon 
geven. 

Een nauwe rijenafstand (d.i. <^" 30/40 cm) is voor het huidige plukmachine-
park niet acceptabel. In feite is hel: effect van het aanhangige standruimte
onderzoek afhankelijk van de vraag of de te bereiken meeropbrengst opweegt 
tegen de kosten van een aangepaste constructie van de hiervoor benodigde pluk-
machines. Voorts rijst de vraag of het technisch wel mogelijk is machines te 
construeren die niet per rij maar 'tolvelds" plukken, waaraan in Engeland vrij
wel niet werd getwijfeld. 

Voorts werden enige inlichtingen verkregen over een methode de rijpheid 
van de stamslabonen op het veld te bepalen. De methode berust op de meting van 
de middelste boon in de oudste peulen. De praktijk zal moeten leren of deze 
methode wel bruikbaar is. Enige twijfel is wel op zijn plaats. 

Het verslag is halverwege in manuscript gereed. 
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Afdeling Handelsgewassen 

Tijdens een gezamenlijk bezoek aan het Centraal proefveld voor vezelge
wassen in Langeweg en dat voor gras- en klaverzaden in Dinteloord werd een 
indruk verkregen van de voornaamste onderzoekactiviteiten van de afdeling. 
Beide proefvelden genoten evenals het proefveld voor suikerbietenzaad en 
karwij in het Oldambt en de Haarlemmermeer grote belangstelling van de prak
tijk en de diverse kweekbedrijven. 

De heer Nienhuis verliet de afdeling en werd opgevolgd door de heer Amsing. 

V o o r l i c h t i n g 

Proj.EI Voorlichting zaadgewassen_en bi2Zondere_teelten 
(343) 

1. Zaadgewassen (excl. gras- en klaverzaadteelt) - ir. J.C. Friederich 

De belangstelling voor de teelt van winterzaadbieten neemt geleidelijk 
aan toe. Aan een eerste proef op Texel werd medewerking verleend. Mede ten 
gevolge van het gunstige weersverloop beloven de opbrengstresultaten zeer 
gunstig te zijn. Ook de opbrengsten aan karwij, koolzaad en spinaziezaad 
waren hoger dan normaal; de enkele percelen kanariezaad vertoonden enige door
was. Het maaidorsen van de eerste zaadvaste karwijselecties bleek een volleig 
succes, zodat deze proeven zullen worden voortgezet. 

2. Graszaadteelt - J.E. Wolfert 

In mei beloofden alle graszaadpercelen een zeer goede oogst. Deze omstan
digheid en de hooggespannen verwachting ten aanzien van de prijs zijn vermoe
delijk de oorzaak, dat er vrij veel graszaad onder dekvrucht is uitgezaaid. 
Deze uitzaai gaf bij de zeer gunstige weersomstandigheden geen problemen. 

Met de contracterende firma's werden excursies gehouden naar de proef
velden en praktijkpercelen, waarbij waardevolle gedachtenuitwisseling plaats
vond. Ook in vele consulentschappen werden met éën of meer medewerkers prak
tijkpercelen bezocht om aan de hand van het waargenomene de teelt te leren 
kennen. 

Met het bekend worden van de prijzen voor oogst 1963 beantwoordden de 
prijzen van veldbeemd en Engels raaigras niet aan de verwachtingen. De reactie 
hierop is terug te vinden in het omploegen van een aantal percelen dat onder 
dekvrucht vandaan kwam. 

De oogst van 1964 is gekenmerkt door een zeer lage kg-opbrengst van veld
beemd ten gevolge van een te snelle afrijping door zeer hoge temperatuur vlak 
na de bloei; een normale kg-opbrengst van roodzwenk, zijnde minder droogtege-
voelig dan veldbeemd en een hoge kg-opbrengst van de raaigrassen. Dóór de aan
houdende droogte is er bijna geen zomcrzaai geweest. Vele percelen graszaad 
zijn aangehouden voor een tweede oogst. 

De onkruidbestrijding kreeg de nodige aandacht. Er werd een campagne ge
voerd om de stikstof direct na het zaaien te strooien. Deze activiteit heeft 
zeer veel resultaat gebracht. Behalve van de R.L.V.D. werd veel steun hierbij 
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ondervonden van de medewerkers van de firma's. 
Zeer veel aandacht werd gegeven aan de nieuwe oogstmethoden, die thans 

in de praktijk enige ingang beginnen te krijgen. 
Contact werd onderhouden met het graszaadbedrij f te Opgrimbie. 

3. Bijzondere teelten 

De teelttechniek van de verschillende groentegewassen en bloemzaden werd 
in de praktijk gevolgd. In verband met de reorganisatieplannen werden nog geen 
teeltbeschrijvingen gemaakt. Ook werden geen verdere stappen ondernomen om tot 
een bepaald onderzoek te komen. Wellicht kan in het komende seizoen meer aan
dacht aan deze teelten worden gegeven. 

M-. Diversen 

Enige tijd werd besteed in dienst van de Publikatiecommissie. Resultaat 
van dit overleg is op korte termijn te verwachten. De vergaderingen van de 
voorlichtingsdeskundigen werden regelmatig bezocht. 

Proj.F1 Voorlichting vezelgewassen - ir. J.C. Friederich 
(354) 

Vezelvlas 

Het totale vezelvlasareaal bedroeg dit jaar 30593 ha tegen 27 260 ha in 
1963 en viel te onderscheiden in een vroege zaai, voornamelijk in het Zuidwesten 
en in de nieuwe polders en een late zaai in het Noorden. Voor de vroeg gezaaide 
percelen vielvde regen over het algemeen te laat in, waardoor vooral Wiera wat 
kort bleef, terwijl voor de laat gezaaide en snel gegroeide percelen de regen 
te vroeg inviel, waardoor vooral in het Zuiden legering ontstond. Het percen
tage Fibra nam weer belangrijk toe en steeg wat betreft de voor keuring aange
geven oppervlakte van 1381 tot 2934 ha. Bij de keuring bleken veel Fibra-per-
celen vermenging te vertonen, waardoor ruim 17 % moest worden afgekeurd, het
geen na de eerste opgewonden berichten uiteindelijk weer meeviel. De diverse 
in omloop gebrachte geruchten t.a.v. het nieuwe ras Fibra konden tot hun juiste 
proporties worden teruggebracht, terwijl door de N.A.K. getroffen maatregelen 
volledig worden onderschreven. 

De chemische onkruidbestrijding verliep dit jaar bijzonder vlot, waarbij 
twee nieuwe preëmergence-middelen ter bestrijding van kamille en varkensgras 
de belangstelling van de praktijk hadden. 

De ontwikkeling van het gewas verliep zeer voorspoedig, zodat opbrengst 
en kwaliteit zich goed lieten aanzien. De oogst kon vroeger dan andere jaren 
worden ingezet en omstreeks half augustus was praktisch al het vlas geborgen, 
terwijl meer vlas dan andere jaren rechtstreeks naar België werd afgevoerd. 

Een regenperiode met zware storm op 18 juli leverde enige stagnatie en 
veroorzaakte aan de vroeg gezaaide percelen in het Zuidwesten van het land 
vrij veel schade door legering en verlies van kleur. Ook trad in enkele per
celen Wiera zwartstip op, maar overigens kwamen weinig ziekten voor. De in 
Frankrijk sterk en schadelijk optredende Fusariumaantasting trok bijzondere 
aandacht, maar werd in ons land nog niet aangetroffen. 

http://Proj.F1
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De voortzetting van de vlassteun, ƒ 160,- per ha voor in Nederland ver
werkt vlas en de teeltprcmie van 2 000 B.frc. (= ƒ 146,-) per ha in België, 
werkte mede in verband met de slechte oogstverwachtingen in Frankrijk en 
België, stimulerend op de eerste verkoopprijzen voor ongerepeld strovlas, die 
aanvankelijk tot 32 cent per kg opliepen. 

De periode van gunstig weer welke na de storm inzette en de gehele oogst-
periode aanhield, was mét de toename van het vlasareaal in België en Frankrijk 
tot resp. 36 000 en 65 000 ha, echter reden dat na het bevredigen van de eerste 
behoeften aan grondstof, een prijsdaling intrad. Ook bleken vezelgehalte en 
kwaliteit niet aan de aanvankelijk hoog gestemde verwachtingen te voldoen. Ter
wijl de stro-opbrengst op het normale niveau ligt, zijn de zaadopbrêngsten be
langrijk boven normaal. 

De Nationale Vlasdag - ditmaal in Oostelijk Flevoland en de N.O.P. ge
houden - trok grote belangstelling. 

Bij een bezoek aan een vlastrekdemonstratie in Frankrijk werd in de prak
tijk kennis gemaakt met de aldaar ontwikkelde nieuwe opraap-repel-spreidmachine, 
welke onder gunstige weersomstandigheden en bij niet te zware percelen wel per
spectief biedt. De onderhandelingen met de A.K.U. over een eventuele voortzet
ting van het Novivlasprocédé konden nog niet worden afgesloten, evenmin als de 
bemiddeling in het conflict rond de Stichting ter Bevordering der Vlasindustrie 
te Standdaarbuiteno 

Hoewel de prijs voor vlaslint geleidelijk aan iets terugliep, bleef deze 
nog zeer bevredigend. Toch wordt in het kader van de Werkgroep verlaging pro-
duktiekosten in samenwerking met het I.B.V.L. en de praktijk ernstig gezocht 
naar verdere mechanisatie van het transport en het kunstmatig drogen van groen 
en geroot strovlas. 

Met medewerking van de N.A.K. wordt thans getracht tot meer betrouwbare 
cijfers voor de zaadopbrengst te komen ten behoeve van het C.B.S. Het in dauw-
root gelegde vlas nam dit jaar weinig toe, terwijl het dauwroten ten gevolge 
van het droge weer traag verliep. 

De heer Julio Cesar Medina, hoofd van de afdeling vezelgewassen van het 
Instituto Agronomico te Campinas (Brazilië) stelde zich tijdens een stage van 
drie weken op de hoogte van de teelt en verwerking van vlas in Nederland. 

Met de diverse veredelingsbedrijven werd een nauw contact onderhouden, 
waarbij bleek dat enkele nieuwe selecties wel perspectief bieden. 

Voorts werden ten behoeve van de praktische voorlichting enkele artikelen 
geschreven en had ook de heer Marreel druk werk bij zijn praktische voorlich
ting in de vlasbedrijven. 

Hennep 

De verwerking van de gedauwrote hennep tot breekhennep werd op de vlasfa-
briek te Orvelte'voortgezet en leverde een hennepkwaliteit, welke evenals de 
scheven tegen een bevredigende prijs konden worden afgezet. 

De nieuw uitgezaaide hennepkernen ontwikkelden zich voorspoedig. Voor "de 
verwerking zal thans een aparte installatie in Hoofddorp worden opgezet. 
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O n d e r z o e k 

Proj.E2 Onderzoek betreffende de_teelt_van gras- en klaverzaad - ir. A. Evers 
(246) " 

1. Centraal Proefveld te Dinteloord 

Gedurende verslagperiode werden alle op dit terrein liggende proeven ge
oogst en grotendeels gedorst. Daar alle monsters door het Rijksproefstation 
voor Zaadcontrole geschoond moeten worden en derhalve de definitieve opbreng
sten aan schoon zaad nog niet bekend zijn, moet dus volstaan worden met het 
geven van een enkele indruk. 

Uit een uitvoerig opgezette proef met gecombineerde voederwinning en 
zaadteelt bij tetraploïd Italiaans raaigras is gebleken, dat men zowel in 
de herfst van het jaar van inzaai als in het voorjaar van het zaadoogst^aar 
een uitstekende snede groenvoer van goede kwaliteit kan winnen, zonder de 
zaadoogst nadelig te beïnvloeden. Zeer belangrijk hierbij is het doseren van 
de stikstofgiften en het kiezen van de diverse maaidata. 

2. De proeven op praktijkpercelen 

a. Onkruidbestrijding 

Bij de beproeving van diverse middelen voor de bestrijding van dycótyle 
onkruiden kwam Tordon (een picolinezuur-derivaat, ontwikkeld door de Dow 
Chemical Company) zeer goed naar voren. Het lijkt dat klein hoefblad en Kamille 
hiermede zeer goed bestreden kunnen worden. Bij een proef Baarbij dit middel 
in de herfst en in het voorjaar ter bestrijding van jonge Kamille in laat ge
zaaid Engels raaigras werd aangewend, werd een afdoende onkruidbestrijding ver
kregen zonder opbrengstvermindering van het graszaad. 

Bij de bestrijding van tuintjesgras in veldbeemd werden redelijke resul
taten verkregen met het middel endothal en met een mengsel van de. middelen 
aresin en afalon. Het is zeer belangrijk nader te onderzoeken onder welke om
standigheden deze middelen het beste kunnen worden toegepast. 

Bij de bestrijding van duist in Engels raaigras en veldbeemd werden rede
lijke resultaten verkregen met de middelen Chloor-IPC (veldbeemd), endothal 
(veldbeemd en Engels raaigras) en casoron (Engels raaigras). 

b. Oogstmethoden 

In verband met de noodzaak van het invoeren van arbeidsbesparende methoden 
op het landbouwbedrijf, wordt de laatste jaren veel aandacht besteed aan het 
inzetten van de maaidorser bij de graszaadoogst. Het opraapdorsen uit het zwad 
heeft reeds algemeen ingang gevonden en thans is er onderzoek gaande naar de 
methodiek van het maaidorsen. 

Gedurende verslagperiode werden verschillende proeven genomen met diverse 
grassoorten, zowel op de proefboerderij "De Eest" (ruwbeemd, Engels raaigras) 
als op enkele praktijkpercelen (roodzwenkgras, veldbeemd, Italiaans raaigras). 

Van een dezer proeven worden op de volgende bladzijde de resultaten ver
meld: 
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26,5 % 

37,8 % 

16,1 % 

1 762 kg 

1 960 kg 

1 758 kg 

98 % 

96 % 

97 % 

Grassoort: Italiaans raaigras 

Objecten (oogstmethode) Vochtgehalte Opbrengst schoon, en.Kiemkracht 
na dorsen droog zaad (14- % 

vocht) per ha ... 

1. Opraapdorsen (uit het zwad) 

2. Maaidorsen (van stam) 

3. Ruiteren 

Uit de opbrengstcijfers blijkt, dat het maaidorsen de hoogste opbrengst 
heeft gegeven. Bij een goede technische uitvoering is dit ook te verwachten, 
omdat bij deze methode zaadverlies praktisch geheel kan worden voorkomen, het
geen bij de andere methoden niet het geval is. Uit de vochtcijfers blijkt dat 
het gemaaidorste zaad een hoog vochtgehalte heeft. Dergelijk zaad kan niet in 
deze toestand gelaten v/orden, doch moet onmiddellijk na het dorsen worden ge
droogd, omdat anders broei en verlies van kiemkracht optreedt. Dit zaad is in 
een aardappelbewaarplaats met buitenlucht gekoeld. Broei is niet opgetreden en 
na een week was het vochtgehalte teruggelopen tot 19,8 %.. Ook het zaad van het 
eerste object werd op dezelfde wijze gekoeld en gedroogd. 

In beide gevallen werd zaad van uitstekende kwaliteit verkregen. Uit een 
en ander blijkt duidelijk, dat de consequentie van maaidorsen is het drogen 
van het zaad op het bedrijf. Op deze wijze kunnen uitstekende resultaten worden 
bereikt. Er wordt belangrijk gespaard op arbeid en het risico van slecht weer 
gedurende de oogst wordt voor een groot deel ondervangen. Er worden echter ho
gere eisen gesteld aan de vakkennis van de boer en aan zijn technische outil
lage, geheel overeenkomstig de algemeen geldende teneur in de landbouw. 

Proj.E4- Onderzoek_zaadgewassen (excl. gras- en klaverzaad) - ir. H.L. Bernelot Moens en 
(340) J. Kuizenga 

A. Bietenzaad 

Het gewas op de proefvelden met winterzaadbieten, uitgezaaid in voorjaar 
1963, stond er zeer goed bij, vooral in de Haarlemmermeer. Ook de pootbieten, 
die als vergelijkingsobject bij deze proeven zijn opgenomen, stonden goed. 

De verschillen in stand van de bieten die onder diverse dekvruchten hadden 
gestaan, waren minder duidelijk dan in 1963. Veldjes die een herfstbemesting 
met stikstof ontvingen, vertoonden evenals de veldjes die in het voorjaar de 
hoogste stikstofbemesting kregen een beduidend betere stand. De verschillen in 
zaaitijd van de bieten kwamen tot uiting in het gewas, o.a. was de tweede zaai 
onder erwten beter dan de eerste zaai. 

De te Holwierde in de zomer uitgezaaide winterzaadbieten gaven met be
trekking tot de ,gebruikte zaaizaadhoeveelheden verschillen in dichtheid te 
zien: waarschijnlijk zal de hoogste zaaizaadhoeveelheid (18 kg/ha) ook de 
hoogste zaadopbrengst geven. De resultaten van herfst- en voorjaarsbemesting 
met stikstof zijn analoog met de hierboven reeds genoemde. De zwaarste bemes-
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tingen zullen de beste resultaten geven, doch wellicht zal het zaad ook fijner 
zijn, waardoor het mogelijk zou zijn er meer precisiezaad uit te winnen. 

Bij de proef met al of niet aanaarden trad wederom een duidelijk verschil 
ten gunste van de aangeaarde veldjes op. 

Een proef met verschillende kalitrappen gaf te zien dat om nog niet ver
klaarde reden kalitrappen tot 500 kg plus aanaarden en boven 500 kg zonder 
aanaarden de beste resultaten gaven. 

Eveneens een groot verschil ten gunste van aanaarden trad op bij veldjes, 
die in het najaar met een schutvracht waren ingezaaid of waren aangeaard. Een 
gunstige uitzondering hierop vormde vlas als schutvrucht, de stand van de bie
ten hierop was gelijk aan die op de aangeaarde veldjes. Mosterd en wikke bleken 
als schutvrucht waardeloos te zijn geweest. 

Bij de chemische onkruidbestrijding heeft pyramin goede resultaten opgele
verd (zelfs t.a.v. duist), die bij de oogst nog goed waarneembaar waren. 

De oogst van het bietenzaad op onze proefvelden is in de Haarlemmermeer 
op 21 augustus begonnen en in Groningen een week later. 

Aan belangstelling en bezoek aan de proefvelden van de zijde der zaad
firma's en anderen heeft het de afgelopen maanden beslist niet ontbroken. 

De nieuwe voorjaarsuitzaai van winterzaadbieten onder dekvrucht in de 
Haarlemmermeer en op de "Jacob Sijpkensheerd" is bij de.eerste zaai uitste
kend, doch de tweede zaai belangrijk minder goed onder de dekvrucht vandaan 
gekomen, o.a. door ernstige slakkenvraat. 

In begin augustus werden in Holwierde vijf nieuwe proeven ingezaaid. 
Hierbij is de opkomst van de bietjes zeer goed, zelfs op de veldjes waar slechts 
5 kg normaal of 3,2 kg precisiezaad is uitgezaaid. Bij een chemische onkruidbe-
strijdingsproef (spuiten voor opkomst) heeft het nieuwe middel EH 634 vermoe
delijk een nog iets beter resultaat opgeleverd dan pyramin of endothal + IPC. 

De belangstelling van de praktijk is voor deze proeven zeer groot geweest 
en het feit dat er dit jaar reeds ongeveer 100 ha winterzaadbieten zijn uitge
zaaid - ondanks de nog geringe belangstelling van de meeste zaadfirma's - zal 
hier niet vreemd aan zijn. 

Tot slot kan in het algemeen gezegd worden dat de stand van het bieten
zaad zeer goed was en dat de verwachtingen van de opbrengst hoog gespannen 
zijn. 

B. Karwij 

De karwijzaadopbrengsten van de praktijk zijn volgens de eerste gegevens 
goed. 

De oogst van de proefvelden bij Niéuwe-Schans vond plaats in juli, had 
een vlot verloop en gaf goede opbrengsten: ruim 2 ton/ha. 

Veldjesopbrengsten van de tweedejaars karwij gaven aanleiding tot de 
volgende opmerkingen: 

a. hoogste zaaizaadhoeveelheid (15 kg/ha) geeft de beste opbrengst; 

b. karwij, die in 1962 onder dekvrucht spinazie heeft gestaan, geeft een hogere 
opbrengst, dan die onder erwten heeft gestaan; 

c. de extra herfst-stikstofgift van 1962 heeft in 1964 geen invloed meer gehad 
op'de opbrengst, behalve bij de hoogste zaaizaadhoeveelheid bij dekvrucht 
erwten, waar bijna 6 % hogere opbrengst optrad. 
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Bij de eerstejaars karwij kwamen de volgende punten naar voren: 

a. laagste zaaizaadhoeveelheid (5 kg/ha) geeft de beste opbrengst; 

b. karwij, die onder dekvrucht spinazie werd uitgezaaid, geeft zonder herfst-
stikstofgift, vergeleken met andere dekvruchten, de hoogste zaadopbrengst 
en zelfs hoger dan mét herfststikstofgift; 

c. op de karwij met dekvruchten erwten en mosterd heeft de herfststikstofgift 
opbrengstverhogend gewerkt. 

Bij Niéuwe-Schans werd een perceeltje vastzadige karwij (selectie van de S.V.P.) 
met goed resultaat gemaaidorst. Hierbij traden vrijwel geen zaadverliezen op 
en de opbrengst was behoorlijk: 2085 kg/ha bruto. 

De karwijproef in de Haarlemmermeer - vastzadige karwijfamilies van de 
S.V.P. - staat er goed bij: de stand was iets dun, maar goed regelmatig. 

C. Spinazie 

Het spinaziezaad van de oogst- en dorstijdenproef te Drieborg werd geheel 
volgens schema geoogst en gedorst. Het wachten is nu op de verwerking van de 
zaadmonsters door het R.P.v.Z. 

Proj.F2 Onderzoek_cultuurmethoden_bi|_vezelvlas - ir. J.C. Friederich 
(355) ir. H.L. Bernelot Moens en 

G. Blink 

Vezelvlas 

Het vlas op het centrale proefveld te Langeweg is zeer voorspoedig opge
groeid en bij de oogst zijn dan ook hoge opbrengsten verkregen. Toch is in 
verschillende proeven een matige legering van het vlas opgetreden, hetgeen 
echter wel gunstig was voor de beoordeling van de rassen op hun stevigheid 
en hun reactie op bemesting. 
Alle proeven zijn met de nieuwe vlasplukmachine van het B.G.D. geoogst en 
zullen vrijwel ook alle machinaal gerepeld worden. 

Aangezien geroutineerde geschoolde mankracht in steeds mindere mate be
schikbaar is, komt het machinaal oogsten ook de betrouwbaarheid van de proeven 
zeer ten goede. De berijder heeft getoond goed met deze machine te kunnen om
gaan: het geleverde werk was zeer bevredigend. 

Hoewel over de opbrengsten aan gerepeld stro en zaad nu nog weinig te 
zeggen valt, zijn de verwachtingen dienaangaande vooral voor het zaad, gunstig. 

A. Rassen 

Het ras Reina bleek in tegenstelling met vorig jaar slechts weinig ste
viger te zijn dan Wiera, terwijl Fibra met een zelfde stikstofgift wederom 
het meest, stevige ras bleek te zijn. Doordat het ras Fibra iets langer groeide 
dan alle andere rassen, bleek evenals vorig jaar dat ten gevolge van een ex
tra stikstofgift ook gemakkelijk legering kan optreden. 

In nieuwe selecties die dit jaar in beproeving zijn genomen, is na de 
bloei een ernstigeascochyta-aantasting opgetreden. Hierdoor zijn legering en 
opbrengst aanzienlijk beïnvloed. 


